

ANNUAL REPORT 2008-2009

A review of our goals for this year indicate that the West Island **le goût de lire / born to read** is growing and developing.

Goals for 2008-2009

- **Pursue the steps to become incorporated as a non-profit organization**

The application form has been filled in and submitted to Industry Canada for approval.

- **Continue to enrich the A Ma Baie clinic project and the work with the Cloverdale Multi-Ressources staff**

Each year there is an increasing interest on the part of the A Ma Baie parents in reading to their offspring. Parents and children eagerly approach the **le goût de lire / born to read** table to receive a bag of books and then on subsequent visits to choose a book to add to the bag. We are also, along with the CLSC Well Baby Clinic, comfortably settled into the new Community Centre.

le goût de lire / born to read's relationship with Cloverdale-MultiRessources Centre continues to deepen. We were involved in the annual library trips. We bought and distributed several hundred dollars worth of books to the preschool teachers for their classroom libraries and also visited the younger classes and read aloud to them.

- **Develop a relationship with the new teachers in the Pierrefonds Community Project preschool**

We were very successful in quickly establishing a good working relationship with the new staff members, meeting twice with them to plan three joint activities – a scrapbooking project in April based on the book “Five Monkeys Jumping on the Bed”, a May visit to the Pierrefonds Library with the 4-5 year-old class, and a read-aloud session in June for the 3-4 year-old class. We also supported the teachers and pre-schoolers by donating gently-used books for the classroom, as well as 20 almost new books as graduation presents for the children.

We continued to be present at the PCP monthly community luncheons.

- **Find more sources for good quality used books, particularly French language books**

St. John Fisher Elementary School continues to collect books for us. Diane Cardinal, the executive director of 1-2-3 Go!, has extensive contacts in the French elementary schools and is requesting donations.

- **Support the Duff Court project through the introduction of a new volunteer Born to Read animator**

The new volunteer animator has been attending Duff Court every second week for a few months now and reports with enthusiasm that relationships are developing well.

- **Continue the Mother Goose Rhyme Time sessions, develop a Saturday morning drop-in story reading and browsing program and open a browsing/lending library for parents and children 0-8 years In the Riverdale Community Learning Centre**

We are encouraged by the number of mothers and infants that regularly attend the Mother Goose sessions on a weekly basis. As well, we observe exceptional mother to mother bonding during the nutrition and free time breaks. The Riverdale High School students volunteered time and effort to process books for the browsing/lending library. The library collection is now fairly well organized. The Teddy Bear Book club was set up. Students also made presentations as part of their drama class work and built a puppet theatre. Free or inexpensive books were made available on Saturday mornings when many different activities were going on in the school; however, the Saturday morning drop-in story reading concept was not effective and has been abandoned.

- **Investigate the possibility of establishing a Born to Read project in the Delmar area of Pointe Claire**

Initial discussions with the co-ordinator of "Our Place" in the Delmar area indicate that a similar program to that of Duff Court could be quite effective.

Highlights

This year a total of 90 bags of books were presented at our various sites; since our inception in 2001 we have distributed more than 580 bags of books to young parents.

Again this year, at the request of the Pierrefonds CLSC staff, we presented a reading workshop to clients who are parents of infants.

Our team, Board members and volunteers, find personal enrichment and satisfaction from the knowledge that our efforts are making a difference in developing and supporting family literacy in our community.

Fundraising

Individuals, community groups and businesses have been creative and generous in providing us with the means to meet our goals this past year. We are most grateful to the following people and organizations for this support:

- Judy Steiner for the entire proceeds of the sale of her personal collection of teaching materials, as well as the gift of her extensive collection of children's books,
- the Pointe-Claire *Oldtimers* for their continued and increased monetary support

this year,

- St John Fisher Elementary School for all of the considerable proceeds of their walk-a-thon, and their continued donation of gently-used books that are a boon to us in providing books for the pre-school siblings of our **le goût de lire / born to read** babies,
- Breakwater Resources for their generous monetary donation again this year,
- Dorval Hockey *Oldtimers* for remembering us again with a donation from the proceeds of their successful tournament,
- the English Montreal School Board Children's Choir for a donation consisting of the entire profit from their enjoyable and superb children's choir festival organized by Patricia Abbott and Erica Phare,
- our **le goût de lire / born to read** friends, including LARSE members who continue to faithfully support us with their individual donations.
- and last, but not least, the Estate of Elizabeth Stewart for an outstanding second donation to **le goût de lire / born to read** this year.

Elizabeth Stewart was a gentle Montreal lady who left her employment to care for her aging parents. She did not marry and have children of her own but enjoyed interacting with youngsters even into her advanced years.

She left a provision in her will that an amount of money be donated to a cause that would benefit children, and we are very fortunate that trustee David Hannaford selected **le goût de lire / born to read** to benefit from this lady's loving concern for the welfare of children.

Goals for 2009-2010

- Continue to pursue the steps to become incorporated and registered as a not-for-profit organization with a charitable number.
- Lobby for library services in eastern Pierrefonds in collaboration with Québec Enfants (formerly 1,2,3,Go).
- Research alternate sources of funding for the Mother Goose program and/or other possible programs for the Born-to-Read Resource and Stimulation Centre at Riverdale Community Learning Centre (CLC).
- Develop a relationship with and a program at "Our Place" in the Delmar area of Pointe-Claire.
- Maintain and expand the browsing/lending library for parents and children 0-8 years in the Born-to-Read room in the Riverdale CLC.
- Sustain and enrich our relationships with A Ma Baie clinic, Cloverdale Multi-Ressources, Duff Court, and Pierrefonds Community Project (PCP).

RAPPORT ANNUEL 2008-2009

Une revue de nos objectifs de l'année confirme que **le goût de lire / born to read** Ouest de l'Île continue de croître et de se développer.

Objectifs pour 2008-2009

- **Poursuivre les démarches pour obtenir le statut d'organisme de bienfaisance à but non-lucratif.**

Le formulaire a été rempli et soumis à l'approbation d'Industrie Canada.

- **Continuer à enrichir le projet de la clinique A Ma Baie et le travail avec le personnel de Multi-Ressources Cloverdale**

Chaque année, les parents d'À Ma Baie font preuve d'un intérêt croissant pour la lecture à leurs enfants. Parents et enfants se pressent à la table de **le goût de lire / born to read** pour recevoir leur sac de livres et, lors des visites suivantes, pour ajouter d'autres livres à leur sac. De plus, nous partageons avec la clinique Bébé-santé du CLSC un local confortable au Centre communautaire.

Les relations de **le goût de lire / born to read** avec le Centre Multi-Ressources Cloverdale s'intensifient. Nous avons participé aux visites annuelles des bibliothèques. Nous avons acheté et distribué pour plusieurs centaines de dollars de livres aux enseignants du préscolaire pour les bibliothèques de leur classes et rendu visite aux plus jeunes classes pour leur lire des histoires.

- **Établir des relations avec les nouvelles enseignantes au préscolaire du Projet communautaire Pierrefonds**

Nous avons réussi à établir une bonne relation de travail avec le nouveau personnel. Nous l'avons rencontré par deux fois pour planifier trois activités communes – en avril un album sur le livre « Five Monkeys Jumping on the Bed », en mai une visite à la bibliothèque Pierrefonds avec les 4-5 ans et en juin une séance de conte pour les 3-4 ans.

Nous avons aussi soutenu les enseignantes et les enfants par des dons de livres usagés en bon état plus 20 livres quasi-neufs comme cadeaux de graduation pour les enfants.

Nous sommes toujours présents au lunch mensuel de PCP.

- **Rechercher d'autres sources de livres usagés de bonne qualité, surtout en français**

L'école primaire St. John Fisher continue à recueillir des livres pour nous. Diane Cardinal, directrice exécutive de 1-2-3-Go! a de bons contacts dans les écoles primaires françaises et sollicite des dons de leur part.

- **Soutenir le projet Duff court grâce à une nouvelle animatrice bénévole Le goût de lire / born to read**

La nouvelle animatrice bénévole participe toutes les deux semaines à Duff Court et nous signale avec enthousiasme que les relations se développent bien.

- **Continuer les séances des Contes de ma mère l'Oye, développer un programme entrée-libre de lecture et de flânerie le samedi matin et ouvrir une bibliothèque flânerie/prêt pour les enfants de 0-8 ans et leurs parents au Centre communautaire d'apprentissage Riverdale**

Il est encourageant de constater le nombre de mères et d'enfants qui fréquentent régulièrement les séances de Ma Mère l'Oye chaque semaine. Nous constatons aussi que des liens exceptionnels se tissent entre les mamans pendant la collation et le temps libre. Les élèves bénévoles de Riverdale ont contribué leur temps et leurs efforts au catalogage de la bibliothèque dont la collection est maintenant bien organisée. Le club du livre *Nounours* a été fondé. Les élèves ont présenté des sketches dans le cadre de leur classe de théâtre et ont construit un théâtre de marionnettes. Des livres gratuits ou bon marché ont été rendus disponibles le samedi matin, alors que de nombreuses activités se déroulent dans l'école. Cependant, le concept de l'entrée-libre lecture du samedi matin n'a pas bien réussi et a été abandonné.

- **Étudier la possibilité d'ouvrir un projet Le goût de lire / born to read dans le quartier Delmar de Pointe-Claire**

Les discussions préliminaires avec la coordonnatrice de « Our Place » dans le quartier Delmar indiquent qu'un programme semblable à celui de Duff Court pourrait bien réussir.

Nos temps forts

Cette année, nous avons distribué un total de 90 sacs de livres à divers endroits. Depuis notre début en 2001, nous avons distribué plus de 580 sacs de livres à des jeunes parents.

Encore une fois cette année, à la demande du personnel du CLSC Pierrefonds, nous avons animé un atelier de lecture pour leurs clients, parents de jeunes enfants.

Pour notre équipe, membres du Conseil et bénévoles, savoir que nos efforts ont un véritable impact sur le développement et le maintien d'une culture littéraire familiale dans notre communauté est une grande source de satisfaction et d'enrichissement personnel.

Levée de fonds

Particuliers, groupes communautaires et milieux d'affaires ont fait preuve de créativité et de générosité en nous donnant les moyens d'atteindre nos objectifs. Nous tenons à

remercier chaleureusement les personnes et organismes suivants pour leur soutien :

- Judy Steiner pour la totalité des profits générés par la vente de sa collection personnelle de matériel éducatif et pour le don de sa vaste collection de livres pour enfants.
- Les *Oldtimers* de Pointe-Claire pour leur soutien financier continu – en fait augmenté - cette année
- L'école primaire St John Fisher pour la totalité des profits considérables générés par le Walk-a-thon et par le don de livres usagés en bon état qui sont pour nous un bonus considérable. Cela nous permet de donner des livres aux frères et sœurs des bébés de **le goût de lire / born to read** .
- Breakwater Resources - de nouveau cette année - pour leur généreuse contribution financière.
- Les *Oldtimers* de Hockey Dorval pour s'être souvenus de nous en faisant don d'une partie des profits de leur tournoi, un succès.
- La chorale des enfants de la Commission scolaire English Montreal pour la totalité des profits du superbe festival de chorales d'enfants, organisé par Patricia Abbott and Erica Phare,
- Nos amis de **le goût de lire / born to read**, y compris les membres de LARSE, toujours fidèles, pour leurs contributions personnelles.
- Enfin, mais non des moindres, la succession d'Elizabeth Stewart pour la contribution exceptionnelle à **le goût de lire / born to read** pour la deuxième année consécutive.

Elizabeth Stewart, modeste Montréalaise, avait quitté son emploi pour s'occuper de ses parents âgés. Célibataire et sans enfants, elle se plaisait toujours, même déjà très âgée, en compagnie des enfants. Dans son testament, elle avait légué une certaine somme à une cause qui viendrait en aide aux enfants. Nous avons eu la bonne fortune de voir **le goût de lire / born to read** choisi par David Hannaford – fidéicommissaire - comme bénéficiaire de l'intérêt affectueux que cette dame portait au bien-être des enfants.

Objectifs 2009-2010

- Poursuivre les démarches pour notre incorporation, notre reconnaissance et l'octroi d'un numéro comme organisme à but non lucratif.
- Faire pression pour des services de bibliothèque à Pierrefonds Est, en collaboration avec Québec-Enfants (anciennement 1,2,3,Go).
- Rechercher des sources alternatives de financement pour le programme **Ma Mère l'Oye** et/ou éventuellement pour d'autres programmes au Centre de ressources et de stimulation du Centre communautaire d'apprentissage (CCA) de Riverdale.
- Établir des relations et un programme pour « Our Place » dans le quartier Delmar de Pointe-Claire.
- Assurer le maintien et l'expansion de la bibliothèque de flânerie/prêt pour

enfants de 0-8 ans et leurs parents dans la salle du CCA de Born-to-Read à Riverdale.

- **Maintenir et enrichir nos relations avec la clinique A Ma Baie, Multi-Ressources Cloverdale, Duff court et Projet communautaire Pierrefonds (PCP).**